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La Societat Catalana d'Ordenació del Territori, que és una filial de l'Ins-

titut d'Estudis Catalans, ha convocat aquest acte a Tarragona sobre << Els

residus a Catalunya », perquè la seva Junta de Govern i els seus membres,

arquitectes, economistes, enginyers, geògrafs, sociòlegs i d'altres dedicats

a l'ordenació del territori i a la planificació, som conscients, com espero

que també tots vostès, de la importancia del tema dels residus. Es un te-

ma transcendental al nostre país. Es transcendental perquè la part dels

residus que no es tracta, que són la seva major part, té greus conseqüèn-

cies pel nivell de toxicitat que perjudica, al medi ambient, a les aigües,

a l'atmòfera i al territori.

Fa segles, sembla que el cicle biològic absorbia els residus, però avui

això no és possible. També és cert que fa anys els residus eren uns altres

i eren més naturals . Avui els residus creen problemes a la Comunitat Euro-

pea i a tots els països del món, i els temes implicats en les determinacions

tècniques i polítiques per garantir un control i que no afecti negativament

a la sanitat col·lectiva son d'ordres diversos. I jo no pretenc, de cap mane-

ra, examinar-los tots . Vull només citar-ne alguns. Escollir una política de

residus acceptant, com un fet consumat, els residus o assumint l'objectiu

de produir menys residus? Traslladar els residus lluny o prop, quan uns,

per no incrementar les despeses del producte, voldran que sigui al costat

i altres el més lluny possible? Quines garanties asseguren que el tracta-

ment i el control de les instal·lacions evitin el mal al medi en el qual estan

instal·lats? Qui paga el cost del reciclatge per tractar els residus?

Catalunya va ser la primera Comunitat Autònoma, després del Pla de

Residus de l'Estat (aprovat pocs mesos abans), que es va plantejar el te-

ma, el novembre de 1989, aprovant un pla de residus que —com vostès

saben- se'n va dir el « Pla director per la gestió dels residus industrials

a Catalunya ». Però, com també saben vostès, en aquests moments és un

Pla que està avortat o almenys aparcat. Cal reconèixer que la intenció del

Pla era lloable i personalment crec que molts vam abdicar de defensar al-

menys aquelles parts lloables de la política d'un Govern, que volia afron-



10

Presentació

tar el problema i va redactar un document. Com saben també vostès, ara

hi ha un Projecte de Llei al Parlament de Catalunya, aprovat pel Consell

Executiu de la Generalitat el 3 de maig de 1990, que en aquest moment

està encara en fase de Comissió. Estem per tant en un moment de tran-

quil·litat, en un moment que és una bona ocasió per tornar a plantejar el

problema que entre tots- hem de mirar d'estudiar amb la màxima objec-

tivitat, objectivitat fàcil de dir però difícil d'assolir.

La intenció de la nostra Societat al convocar aquest acte crec que ha res-

tat implícita en el que he exposat. La intenció és oferir una taula, per tal

de que aquest tema pugui ser tractat i debatut per tots els qui tenen apor-

tacions a fer-hi. Entre els que avui intervendran no hi ha ningú del món

de les empreses, malgrat que les empreses era important que li fossin pre-

sents, perquè són sovint les productores de residus i perquè escoltar als

implicats és sempre important i necessari . Però el notori esforç que he

fet per a aconseguir-ho no ha reeixit. I també he intentat que hi fos pre-

sent algún representant d'institucions empresarials catalanes, però tam-

poc això ha reixit.

Perquè hem escollit la ciutat de Tarragona?. Tarragona és una ciutat cada

dis més important a Catalunya, cada dia més vital, cada dia més oberta

al mar, cada dia de més nivell cultural. I Tarragona té al seu voltant un

dels nuclis més importants de producció de residus industrials.

Em queda només presentar els qui intervindran :

Sr. Josep Mª Baldasano i Recio, és professor de la Universitat Politèc-

nica de Catalunya i és un expert de reconegut prestigi en el tema que avui

tractarem . Ens parlarà dels « Elements que configuren la problemàtica dels

residus». Sr. Josep Mª Serra i Martí, és Regidor d'Urbanisme de l'Ajunta-

ment de Barcelona, i no pot asistir per motius oficials. Però ens acompanya

el Sr. Lluís Fontanals i Jaumà, que és enginyer industrial i Coordinador

de Manteniment i Serveis Municipals de l'Ajuntament de Barcelona. El Sr.

Fontanals té una experiència notoria en el tractament dels residus urbans.

Ens parlarà sobre «< Els residus urbans » . El Sr. Josep Puig i Boix, enginyer

industrial i professor de la Universitat Autònoma de Barcelona, ens par-

larà de «L'ecologia i el tractament dels residus ». Després hi haurà un debat

en el qual tothom pot intervenir.

A la tarda intervindran: La Sra. Maria Angels Alió i Torras, professora

del Departament de Geografia Humana de la Universitat de Barcelona; la

Sra. Josepa Bru i Bistué, professora de l'Estudi General de Lleida; el Sr.
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Josep Lluís Muné i Tomàs, del Centre d'Ecologia i Projectes alternatius,

ens parlaran dels «Apectes territorials del tractament de residus. Tendèn-

cies actuals». Sr. Ferran Relea i Ginés, Director de la Junta de Residus i

que molts de vostès coneixen per la seva intervenció en el «pla director >> ,

abans citat, ens parlarà de la « Gestió dels residus industrials. Situació i

Perspectives ». Després hi haurà un debat.

L'Acte serà clòs pel Director General del Medi Ambient del Departament

de Política Territorial i Obres Públiques, el Sr. Jacint Mateu i Tapies. El

Sr. Eugeni Giralt i Quintana, economista i membre de la Junta de Govern

de la nostra Societat actuarà de moderador.

Totes les intervencions seran gravades i enregistrades, perquè la inten-

ció de la nostra Societat és publicar-les en un llibre, com ja va fer la nos-

tre Societat publicant un llibre sobre l'acte organitzat a Girona, entorn de

«< les Regions a Catalunya» . I després publicar també les intervencions sobre

l'Acte, organitzat a Vic, sobre « l'Eix Transversal». Els dos llibres estan en

una taula abans d'entrar a aquesta Sala d'actes.

Aquesta presentació no seria justa sinó agraís, molt especialment, a la

Cambra Oficial d'Indústria, Comerç i Navegació de Tarragona l'acolliment

que ens ha ofert, acceptant que en la seva nova seu social es fes aquest

acte. Ho agraïm al seu President, que no està aquí però sí que ens acom-

panya el President de la seva Comissió d'Ordenació del Territori, Trans-

port i Urbanisme. I també ho agraïm al Sr. Joaquim Margalef, economista

i Cap de la Secció d'Estudis, que ens ha ajudat a organitzar aquest acte.

Només em resta agrair, molt sincerament, als ponents que han fet

l'esforç de venir a parlar d'aquest tema aquí, a Tarragona, perquè sense

ells aquest acte no tindria el relleu ni l'objectivitat que tots hem desitjat.

I també donar les gràcies a tots vostès que avui ens acompanyen aquí, per-

què també sense la seva presència aquest acte mancaria de relleu. Res més,

per la meva part.


